
El senyor president:

Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Compromís.

Senyor Morera. (Aplaudiments)

El senyor Morera Català:

(Remors) Bon dia, senyor president.

Crec que ja no es pot amagar la realitat i de la frivolitat i
la retòrica hem de superar... Vosté mentre València i el nos-
tre país era centre de les atencions de molta gent per les reta-
llades no sols socials sinó democràtiques, vosté estava en el
congrés de Sevilla i vosté ha parlat de la ejemplaridad y el
funcionamiento ético y moral.
Hem sabut que el govern del seu predecessor absent, el

senyor Camps, a través de Ferrocarrils de la Generalitat, va
encomanar un informe pagat amb diners públics per a con-
dicionar el caràcter dels testimonis que van anar a la
comissió parlamentària de l’incident de ferrocarril més
greu d’Europa i també els seus testimonis davant la justí-
cia amb diners públics.
Davant este fet jo li pregunte: quines mesures pensa

vosté adoptar? I li pregunte: va a donar-nos vosté l’infor-
me pagat amb diners públics per a falsificar la declaració
dels testimonis?

El senyor president:

Senyor president.

El senyor president del Consell:

Señor presidente.

Señor Morera.

Estamos ante un tema muy complicado y muy sensible y
todos debemos ser muy responsables a la hora de hacer cual-
quier tipo de declaración. Estamos hablando de un accidente
que se produjo en nuestra comunidad, un gravísimo acciden-
te con resultado de muchos muertos. No debemos jugar con
los sentimientos, ni generar falsas esperanzas a nadie que
está todavía sintiendo el dolor de aquellos fallecimientos.
Y lamento, y lamento que, en aras a conseguir o bien

desgastar al gobierno o bien intentar coger la bandera de
algunos colectivos, ustedes quieran hurgar en un accidente
que ya, en su día, quedó demostrado, tanto en la comisión
que se produjo aquí, en Las Cortes, como también en los
tribunales, que fue debido a un exceso de velocidad.
(Aplaudiments)

El senyor president:

Gracias.

Señor Morera.

El senyor Morera Català:

Senyor president, amb tot el respecte, la veritat no és
una falsa esperança. La veritat mos farà lliures. I volem
saber la veritat.
Volem saber si eixe informe va ser el que se va derivar

a les conclusions de la comissió d’investigació del metro.
Perquè si ahí s’ha fet un corta y pega, estem davant un

escàndol majúscul que afecta la credibilitat de la seua ges-
tió, afecta la veritat, afecta la transparència.
Vosté ha vingut ací a dir que va a actuar amb transpa-

rència i amb ejemplaridad. Done-mos l’informe. Podem
tindre un informe que s’ha pagat amb diners públics? Vosté
va a actuar amb ejemplaridad i amb diligencia? Perquè si
les conclusions d’eixe informe, d’eixa auditoria pagada
amb diners públics, és el corta y pega de la comissió d’in-
vestigació de les Corts Valencianes, estem davant un
escàndol majúscul. Jo crec que és el corta y pega perquè
les declaracions del senyor Francisco Camps van en la
línia del que ja hem sabut d’eixe informe.
Ahí n’hi ha malversació de cabals públics, senyor pre-

sident. Ahí n’hi han més coses; n’hi han, possiblement,
delictes penals. Vosté ha de vore l’article 502 del Codi
penal; si algú, com la senyora Marisa Gracia, va instruir
les persones que van anar a declarar, està davant un gra-
víssim delicte de corrupció. Mire’s l’article 502 –502–.
Les persones que han sigut ascendides, i eixes persones
van anar a declarar d’acord amb el corta y pega de l’infor-
me pagat amb diners públics, a eixes persones els ha pres-
crit el delicte. Però a la senyora Marisa Gracia, que està
investigada també per delictes de corrupció per contractar
empreses amigues de seguretat, eixa persona segurament
es vorà en la fiscalia.
Senyor president, no mos va donar la llista dels enxufats

d’EMARSA. I la comissió d’EMARSA..., ja tenim un pre-
sident del PP. No fem més paripés. Ejemplaridad, rigor i
transparència, senyor president.
¿Mos va a donar la factura de la marisqueria on van

anar a celebrar, a Picanya, la senyora Marisa Gracia i les
persones perfectament instruïdes, a celebrar la seua gran
victòria, que és la derrota de la veritat, senyor president?
Mos va a donar la factura de tot això?
Jo crec, senyor president, que vosté se juga molt el

mínim crèdit que li queda. Un mínim crèdit que hem vist
que, en esta setmana, que hem sigut centre de l’atenció
mundial pels retalls democràtics que s’estan propiciant per
qui volia ocupar el lloc que vosté està ara –la senyora
Paula Sánchez de León–...
Jo puc entendre que vosté tinga un problema de divisió

interna molt fort. Ho puc entendre, perquè l’herència que li
ha deixat el diputat absent, senyor Francisco Camps, és molt
dura. Ho puc entendre. Però no faça vosté els mateixos
errors. Transparència, rigor i exemplaritat, senyor president.
Done-mos, hui mateixa, eixe informe perquè si no, ho

publicaran els mitjans de comunicació. Diga-mos si això ha
sigut malversació de cabals públics. Diga-mos si va a cessar
la senyora Marisa Gracia, diga-mos-ho. Done-mos la factura
de la marisqueria, pagada amb diners públics... Quan molts
xavals pregunten per què no arriben els diners a l’educació
pública, doncs, els haurem de dir que, en molts casos, estan
en les marisqueries, d’alts càrrecs de Ferrocarrils de La
Generalitat que se’n van anar a celebrar certes coses.
Mire vosté, Joan Ribó –Joan Ribó– va demanar, en eixa

comissió d’investigació de les Corts Valencianes –la comis-
sió exprés–, va demanar que vingueren tècnics d’altres fer-
rocarrils d’altres ciutats espanyoles. I no li van fer cas. Per
què no li van fer cas? No mos fan cas i van d’error en error.
Ja el vaig advertir ací, senyor president, la setmana pas-

sada, que vosté té dos opcions: ejemplaridad, transparèn-
cia, rigor i posar-se al costat del nostre poble; o posar-se al
costat de la mentira d’aquells que estan...

El senyor president:

Vaja concloent, senyor Morera.
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El senyor Morera Català:

Aleshores, jo, senyor president, per a concloure, pose’s
vosté al costat del nostre poble i diga-mos, ara i ací, sense
més fal·làcies, si mos va a donar l’informe, la factura de la
marisqueria...

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Morera.

El senyor Morera Català:

...i què pensa fer amb la directora... (El president
desconnecta el micròfon de la trona)

El senyor president:

Senyor president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.

Señor Morera, por supuesto que vamos a colaborar para
que todas esas cuestiones que usted dice se puedan com-
probar, pero a través del conducto reglamentario. No tene-
mos ningún inconveniente.
Pero usted hablaba de verdad, de transparencia. Mire,

acaba de decir que se impidió que vinieran otros técnicos
de otras comunidades para poder comprobar lo que aquí
pasó. Mire, pero es que vino el director general de metro
de Madrid a la comisión; y estuvo presente en la misma.
O estuvo el director general de explotación de infraes-
tructuras de Adif. Y esas no eran personas de FGV. Pero
es que, además, estuvo el secretario general de
Asociación Latinoamericana de Metros y Subterráneos.
Estuvo el director de una ingeniería y presidente del foro
ferrocarril de transportes. Hubo informes periciales de la
Universidad Politécnica de Valencia; informe de la poli-
cía científica; el de la inspección de trabajo; y un informe
pericial también de Adif.
Y todos coincidieron, todos. Y estos no fueron a la maris-

quería –como usted dice– ni fueron adoctrinados por nadie.
Era gente independiente, que pudo comprobar cómo ese acci-
dente fue sólo fruto del exceso de velocidad, de nada más.
Y, por eso, me parece lamentable que usted quiera poner

sombras de dudas en algo que fue transparente, que fue
real y fue comprobado por todas las personas independien-
tes que vinieron a hacer el informe de esta comisión.
(Aplaudiments) Pero es que, además, hubieron tres senten-
cias, una de ellas firme.
Es que no sólo se limitó al informe que hicieron esos

seis técnicos que usted dice. Es que fue revisado por todos
aquellos que participaron en el proceso; además, con infor-
mes periciales de gente independiente, técnica, profesiona-
les y que, al final, también llegaron a la misma conclusión:
que fue un exceso de velocidad.
Con lo cual, pida usted la información que solicita. No

tenemos ningún inconveniente, a través del conducto
reglamentario, dárselo. Pero no juegue usted con el dolor.
Hubo una investigación bien hecha, tanto en la comi-

sión que se produjo aquí como también en los juzgados,

para poder demostrar que sólo fue un exceso de velocidad
lo que produjo el accidente.
Por tanto, sí que me gustaría –sí que me gustaría– que

todos hiciéramos gala de responsabilidad y de sensibilidad
hacia aquellas personas que, todavía hoy, están sufriendo
la falta de algún familiar o amigo.
Muchas gracias. (Un diputat diu: «Muy bien.».

Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.

Señora Oltra.

La senyora Oltra Jarque:

Senyor president.

El diari El Mundo va publicar, fa uns dies, que dos con-
sultores cuinaren les respostes a 62 preguntes a la tragèdia
al metro.
Jo vull saber per què vostés van encomanar este infor-

me. Perquè, en este informe, el pitjor, el pitjor, no és que
s’encomanara, el pitjor són les preguntes. I li llig:
Pregunta 31: «¿Por qué los procesos de revisión han

disminuido en cantidad y calidad en los últimos años?»
Pregunta 35: «Con el accidente de 2005, que tuvo lugar

en Picaña, quedó claro que el sistema FAP era insuficien-
te. ¿Por qué, desde entonces, no se han tomado medidas de
seguridad en la línea?»
Pregunta 34: «¿Cree que con el sistema de seguridad

ATP o poniendo una baliza antes de la curva se hubiera
podido evitar el accidente?»
Vostés coneixien les respostes a estes preguntes. I, per

això, sabien quines preguntes havien de fer.
I, per tant, jo li pregunte: per què van encarregar l’in-

forme? Qui va cuinar les preguntes? Quant van costar les
mentides de l’accident del metro? I li pregunte finalment,
senyor president, qui està jugant amb el dolor de les
víctimes?

El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora consellera d’Infraestructures, Territori i
Medi Ambient:

Gracias, señor presidente.

Acabamos de ver el ejemplo de qué es Compromís en
estado puro: mucha demagogia, mucha alteración, mucho
titular de periódico; pero ni un solo argumento, ni jurídico
ni técnico. (Aplaudiments)
Señora Oltra, es tan grave lo que se ha dicho que no

puedo más que rebatir. Y, además, como ha dicho el presi-
dente, no es verdad que se contratase una empresa. Esa
empresa venía trabajando… Y lo único que se dio es sopor-
te técnico a los técnicos que iban a intervenir en una comi-
sión, para que lo explicasen de forma clara y contundente.
Y, mire usted, ustedes que defienden los servicios públi-

cos de calidad y a los funcionarios, ayer entró por registro de
entrada de la conselleria –ayer–, los técnicos de FGV –todos
ellos con una antigüedad de 21 o 26 años; por lo tanto,
mucho antes de que entrase el Partido Popular a gobernar
esta comunidad autónoma y FGV–, una declaración jurada
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de todos los técnicos, manifestando que son falsas las decla-
raciones y las insinuaciones que surgen en El Mundo, que
prestaron su declaración con total y absoluta libertad y que
no sufrieron ningún tipo de restricciones y coacciones… (El
president desconnecta el micròfon. Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señora consellera.

Señor Ferri.

El senyor Ferri Fayos:

Senyor president, els passats dies hem vist com els i les
joves hem eixit als carrers per demanar on estan els diners
que haurien d’estar pagant la nostra calefacció, en el que
s’anomena «la primavera valenciana».
Hem vist com vosté no ha condemnat els atacs de la

policia, quan hem vist que sense policia no hi ha hagut cap
tipus de violència. I hem vist com, amb diners públics, i a
través d’un compte del Twitter de la Generalitat Jove es
deia «Me encanta Compromís...»

El senyor president:

Céntrese, céntrese usted en el tema correspondiente.

El senyor Ferri Fayos:

Està en el tema. (Una diputada diu: «Pero, bueno.») Es
tracta de transparència en els diners públics, senyor Cotino.

El senyor president:

Vale, vale.

El senyor Ferri Fayos:

El Twitter deia: «Me encanta Compromís, son los típi-
cos que mucho ruido y pocas nueces», amb diners públics
i amb un compte de la Generalitat Jove.
Senyor Fabra, la gent al carrer parla que ja tenim un

ninot indultat. Senyor Fabra, ¿pensa vosté ser el pròxim
ninot indultat o pensa donar-nos els papers de Nóos,
EMARSA, fórmula 1, FGV, el cas Blasco –que, per cert,
acaben de detindre el senyor... (El senyor president des-
connecta el micròfon de la trona. El senyor vicepresident
diu: «Ya, ya. Ya está, ya está. Ya no tiene la palabra.»
Protestes)

El senyor president:

Perdó? Anem a vore, se li ha acabat a vosté el temps. I,
a més, no ha fet ninguna pregunta sobre el tema.
(Protestes)

Senyor Císcar.

El senyor conseller de Presidència:

Senyor president, com no hi ha hagut pregunta en rela-
ció al tema, no contestaré. (Un diputat diu: «Muy bien.»
Alguns diputats continuen protestant des dels escons)
Sols vull fer una matisació, sols vull fer una matisació.

Miren vostés, «la primavera valenciana» que volen copiar
de «la primavera árabe», sense èxit, no té ningun futur. I

vaig a dir-los per què. «La primavera árabe» és en països
amb dictadures, i ací estem en una democràcia. (Remors)

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Pregunta de la síndica del Grup Parlamentari
d’Esquerra Unida, senyora Marga Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Señor presidente.

Señorías.

Señor presidente, hemos asistido, los días 21 y 26 de
enero, a unas de las manifestaciones más importantes, más
masivas que se recuerdan en los últimos años en el País
Valenciano. Hemos asistido a encierros en dependencias de
La Generalitat, a concentraciones, a múltiples manifestacio-
nes de protesta ante centros públicos educativos y de sanidad.
Son manifestaciones de protesta por los recortes del

Consell, por los recortes que afectan tanto a los derechos
salariales y laborales del personal de La Generalitat como al
sostenimiento de los servicios públicos que disfruta la ciuda-
danía. Han manifestado un rechazo absoluto a unas medidas
que son injustas y que son ineficaces para combatir la crisis.
Y ha sido manifestado, este rechazo, por muchísimos

sectores de la sociedad valenciana. Uno de ellos, el de la
enseñanza; en concreto, los alumnos de enseñanzas medias
que han hecho patente su protesta contra el deterioro de las
condiciones en las que reciben la clase, por sus impagos, por
las restricciones presupuestarias, por la carencia de profeso-
rado y por los recortes del Consell, porque hay recortes.
Y el caso más sonado ha sido el del instituto Luis Vives,

donde las protestas de los estudiantes fueron contestadas
con una represión y una violencia por una policía que esta-
ba bajo las órdenes de la delegada de gobierno, impropia
de un estado democrático, contra menores de edad que
sufrieron retenciones, identificaciones y multas y que, tris-
temente, nos han colocado otra vez en portada de todos los
medios de comunicación en el mapa informativo de toda
España y de más allá.
Señor presidente, ¿cómo analiza usted la respuesta

masiva que la ciudadanía está ejerciendo contra los recor-
tes laborales y sociales de su Consell, y en concreto la
actuación de la policía contra los estudiantes que se mani-
festaron pacíficamente en contra de dichos recortes.

El senyor president:

Muchas gracias.

Señor president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.

Señora Sanz, hemos explicado ya por activa y pasiva que
aquí no hay ningún recorte hacia los derechos de los ciuda-
danos. Ustedes quieren hacer ver cosas que no son, y eso,
desde luego, le debo reconocer que lo saben hacer muy bien.
Pero mire, entiendo que precisamente estamos todos aquí,
en una democracia participativa, donde podemos estar todos
disfrutando de lo que es el debate, la reflexión y también las
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